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Abstract

Marxian thought, especially in its methodological approach, is subject of a cross critique
initiated by certain philosophical trends and a certain tendency in contemporary economic
and sociological sciences. But, it also arouses particular interest from certain very credible
scientists and philosophers who see it as a practical, dynamic and effective tool for
exposing the social pathologies which arise from the mechanisms of production and
systemic organization of social relations. And in the perspective of seeing clearly, we
undertake through this article, a critical confrontation of these two opposite conceptions of

the Marxian dialectic.

Key words: Marxist dialectic, new dialectic, dialectical sociology, dialectical contradictory,

dialectical sociology.
Abstract :

La pensée marxienne, surtout dans son approche méthodologique, fait I'objet d’'une
critique croisée initiée par certains courants philosophiques et certaines tendances
scientifiques économiques et sociales contemporains. Mais elle suscite également un
intérét particulier de certains penseurs tres fiables et foncierement crédibles qui y voient
un outil pratique, dynamique et performant pour dénuder les pathologies sociales qui
découlent de facto des mécanismes de production et d’organisation systémiques des
relations sociales. Et dans la perspective d’y voir clair, nous entreprenons , a travers cet
article, une confrontation critique de ces deux conceptions opposées de la dialectique

Marxienne.
Mots clés: dialectique marxiste, nouvelle dialectique,Sociologie controversée

contradictions dialectiques, sociologie dialectique.
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